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گزارش خبری کیهان

وزارت نفت و نیرو به جای مجادله
 به فکر حل مشکل برق و گاز باشند

وزیر تعاون:

 7 دهک درآمدی 
کالابرگ دریافت می کنند

به گفته وزیر تعــاون،  کار و رفاه اجتماعی هفت دهک 
کم درآمد مشمول کالابرگ الکترونیک می شوند.

به گزارش خبرگزاری فارس؛ جزئیات جدید از اجرای کالابرگ 
الکترونیکی از سوی وزیر تعاون،  کار و رفاه اجتماعی اعلام شد.

»احمد میدری« وزیر کار گفت: کالابرگ الکترونیکی به هفت 
دهک داده می شــود. به ســه دهکِ اول به ازای هر نفر ۵۰۰ هزار 
تومان و برای باقی دهک ها هر نفر ۳۵۰ هزار تومان پرداخت می شود.

به گفته وی، یک دوره از کالابرگ قبل از عید و مرحله  بعدی 
هم پس از عید نوروز اجرا خواهد شد.

وی افزود: حتما یک نوبت پرداخت کالابرگ پیش از عید اجرا 
خواهد شد.

عضو کابینه دولت چهاردهم درباره اینکه برخی افراد وضعیت 
مالی مناســبی دارند، اما همچنان یارانه دریافت می کنند، گفت: 
مصوبه ای تصویب شده تا کسانی که در دهک های بالا هستند حذف 
شوند، اما بر اساس اطلاعات مرکز آمار ایران دهک های درآمدی ما 

با آنچه که تصور عموم مردم است خیلی فاصله دارد.
وی ادامــه داد: یعنی اطلاعاتی که مرکز آمار منتشــر کرده و 
مورد تایید ماســت بر این نکته تاکید دارد که فرد با درآمد حدود 
۲۱ میلیون تومان وارد دهک هفتم می شــود و این نشان می دهد 
که اگر ما قرار اســت دهک هفتم را حذف کنیم، با آن چیزی که 

جامعه در حال زیست آن است فاصله دارد.
میدری افزود: بنابراین طبق چیزی که در مجلس تصویب شده 
و بر اساس اطلاعات مرکز آمار، بسیاری از اقشاری حذف می شوند 

که درآمدشان کفاف زندگی را نمی دهد.
وی تاکید کرد: ما باید از حذف صدک های بالا شروع کنیم تا 

به نتیجه برسیم.

وزیر سابق راه و شهرسازی تصریح کرد: بخش 
ساختمان و ترانزیت در دولت سیزدهم در شرایط 
تحریم و بدون برجام به رشد قابل توجهی رسید.
به گزارش خبرگزاری فارس، مهرداد بذرپاش درباره 
عملکرد دولت دوازدهم نوشــت: در سایه انتظار توافق 
قبل و بعد از برجام و کاهش شدید شاخص های کلان 
اقتصادی و زیربنایی، انگاره عدم امکان رشد اقتصادی و 
توسعه زیربنایی بدون دستیابی به توافق با آمریکا را به 
یک گزار ه و پیش فرض معتبر در میان سیاست گذاران 

و تصمیم گیران دوره مذکور تبدیل کرده بود.
او درباره عملکرد دولت برجام در حوزه راه و مسکن 
تصریح کرد: نمونه هایی مانند افت حجم ترانزیت عبوری 

از کشــور از سطح ۱۲ میلیون و 4۰۰ هزار تن در سال 
۱۳94 به هفت میلیون و 4۰۰ هزار تن در سال ۱۳98 
و افت تشــکیل سرمایه بخش ساختمان از منفی دو و 
شــش دهم درصد در سال ۱۳96 به منفی ۱۱ و چهار 
دهم درصد در سال ۱۳97 به بروز تردید های جدی در 
امکان دستیابی به درجاتی از رشد در اقتصاد ایران، بدون 
توافق برای رفع تحریم های ایالات متحده دامن زده بود.

وزیر راه و شهرسازی سابق افزود: با این حال و پس 
از اتمام دوره مذکور، دولت شــهید رئیســی که کمتر 
از سه سال بود توانســت در شرایطی دوره مسئولیت 
خود را به پایان رســاند که به گواه بانک جهانی، »در 
میانه چالش های منطقه ای و تحریم ها«، نه تنها موفق 

به بهبود نرخ رشــد اقتصادی ناچیز دهه 9۰ شد؛ بلکه 
بــا اتکا به تــوان داخلی و بهره گیــری از فرصت های 
بین المللی، شاخص های بخش مسکن و ترانزیت را نیز 

بهبود بخشید. 
بذرپاش ادامه داد: دســتیابی به متوسط نرخ رشد 
اقتصادی چهار و نیم درصد طی سه سال دولت شهید 
رئیسی، که به طور چشم گیری از میانگین دهه 9۰ بالاتر 
بود؛ مهم ترین شاهد برای ابطال انگاره عدم امکان رشد 

اقتصادی بدون توافق با آمریکا است.
 رشد بخش مسکن و ترانزیت 

در دولت سیزدهم
وزیر راه و شهرسازی سابق افزود: طی دوره حدوداً 

سه ساله دولت شهید جمهور، علی رغم پایداری موانع 
تحریمی، به لطف اصلاح سیاست های عرضه زمین و 
اعطای مشوق در ساخت مسکن، رشد تشکیل سرمایه 
بخش ساختمان از منفی هفت و یک دهم در ابتدای 
دولت ســیزدهم به مثبت هفت و یک دهم در سال 
۱4۰۲ رســید. به طور کلی نیز نرخ تشکیل سرمایه 
ثابت به چهار و هشــت دهم درصد در سال ۱4۰۲ 
رسید و تبعات و آثار مخرب نرخ های سرمایه گذاری  
منفی دهه ۱۳9۰ )متوســط منفی هفت درصد( با 
سیاست های اتخاذ شده کوتاه مدت دولت سیزدهم 

جبران شد.
بذرپاش درباره بخش ترانزیت دولت سیزدهم تصریح 

کرد: در نتیجه اقدامات و اهتمام جدی دولت شــهید 
رئیسی به رفع موانع همکاری های اقتصادی و زیربنایی 
با کشورهای همسایه و توجه به تشویق ها و تسهیل های 
سیاستی در این زمینه، حجم ترانزیت خارجی عبوری 
از کشــور به ۱7 میلیون و 7۰۰ هزار تن رسید. نصاب 
پیشین حجم ترانزیت عبوری از کشور در سال ۱۳9۳ با 
۱۳ میلیون و ۱۰۰ هزار تن رقم خورده بود که عملکرد 
پس از آن تا پایان دهه ۱۳9۰، به صورت نسبتاً مستمر 
کاهشی بود. همچنین نصاب ثبت شده در سال ۱4۰۲ 
در حجم ترانزیت عبوری از کشــور، نسبت به بهترین 
عملکرد ثبت شــده در دهه ۱۳9۰ )سال ۱۳9۳(، ۳۵ 

درصد بالاتر بود.

وزیر سابق راه و شهرسازی مطرح کرد

رشد مسکن و ترانزیت علی رغم تحریم  و بدون برجام

سرویس اقتصادی -
پس از قطع برق در برخی مناطق تهران 
برای ســاعاتی از روز، وزارت نفت و نیرو به 
جای اینکه با همگرایی به دنبال حل مشکلات 

مردم باشند، به جدل با یکدیگر پرداختند.
به گزارش خبرنگار ما، بر اثر قطع ناگهانی برق 
پایتخت در شامگاه سه شــنبه، علاوه بر دکل های 
مخابراتی، چراغ های راهنمایی و رانندگی نیز از کار 
افتادند و برخی خیابان ها دچار ترافیک شدید شدند.
بررســی ها حاکی از آن است که برق مناطقی 
از تهران از ســاعت ۱8 روز سه شنبه ۲۳ بهمن ماه 
قطع شــد و مناطقی از شرق، مرکز، غرب و حتی 
طبق برخی گزارش ها مناطقی از جنوب تهران نیز 

ساعاتی درخاموشی ناگهانی فرو رفتند.
برخــی از مردم هم در شــبکه های اجتماعی 
گلایه کردند که به خاطــر این قطع برق ناگهانی 
و گسترده، گرفتار قطع آب به خاطر از کار افتادن 
پمپ ها، از کار افتادن آسانســورها و قفل شــدن 
در های برقی پارکینگ ها شــدند و نتوانسته اند به 

کارهای خود برسند.
 اطلاعیه نخست توانیر

به دنبــال این اتفاق، شــرکت توانیر با صدور 
اطلاعیــه ای در مورد کمبود بــرق اعلام کرد: این 
قطعی ناشی از شرایط اضطراری کمبود تولید ناشی 
از تامین ســوخت نیروگاهی بوده است؛ و  نیازمند 

کاهش ۱۰ درصدی مصرف برق و گاز هستیم.
»محســن ذبیحی« معــاون هماهنگی توزیع 
شــرکت توانیر هم در توضیح علــت قطعی برق 
گسترده در تهران در گفت وگویی تلویزیونی گفت: 
ورود موج ســرما و بارندگی هایی که داشتیم باعث 
شد که مصرف گاز در حوزه های خانگی، تجاری و 
سایر حوزه ها افزایش پیدا کند. افزایش مصرف در 
حوزه خانگی و سایر حوزه ها نیز باعث شد که تامین 

سوخت در نیروگاه ها با اختلال مواجه شود.
 انتقاد وزیر نفت

»محسن پاک نژاد«، وزیر نفت اما روز چهارشنبه 
دلایــل توانیــر را رد کرد و به خبرنــگاران گفت: 
خاموشی دیشب پایتخت، به دلیل نداشتن سوخت 

نیروگاه های تامین کننده برق شهر تهران نبود.
او در عین حال افزود: هرسال با ناترازی رو به رو 
هستیم و موضوعی نیســت که مسئله شش ماه، 
یک سال و یا چهار سال گذشته باشد. سال هاست 
ناترازی وجود دارد و سال هاســت محدودیت هایی 
اعمال می شــود و با گذر زمــان این محدودیت ها 
بیشتر می شود و طبیعتا یک مواردی ممکن است 

دست همکاران ما در مجموعه وزارت نیرو نباشد.
جدل های مابین وزارت نفت و نیرو حتی واکنش 
»فاطمه مهاجرانی« سخنگوی دولت، را به همراه 
داشت به طوری که در حاشیه جلسه هیئت دولت از 
مسئولان خواست توپ را به سمت هم شوت نکنند.

 مدیریت نامناسب سوخت در وزارت نیرو
البته کار به همین جا ختم نشد و روز گذشته 
خبرگــزاری وزارت نفت در انتقــاد به وزارت نیرو 
در اطلاعیه ای نوشــت: در حالی که آمارها نشــان 
می دهد مدیریت صحیح سبد سوخت می توانست 
از مشــکلات اخیر جلوگیری کند، وزارت نیرو به 
جــای تمرکز بر سیاســت گذاری صحیح و اجرای 
مصوبات مرتبط با مصرف سوخت مایع، تلاش دارد 
با فرافکنی، کمبود گاز را عامل اصلی خاموشــی ها 

جلوه دهد. 
این اطلاعیه ادامه داد: این در حالی اســت که 
تأمین گاز و ســوخت مایع، حتی فراتر از تعهدات 

انجام شــده و در بســیاری از روزها بیش از میزان 
تکلیف شــده به نیروگاه ها تحویل داده شده است. 
نادیده گرفتن این واقعیت و چشم پوشــی از نقش 
مدیریت نامناسب سوخت معادل، نه تنها مشکل را 
حل نمی کند، بلکه می تواند زمینه ساز چالش های 

مشابه در آینده باشد.
رســانه وزارت نفــت آورده اســت: بر اســاس 
دستورالعمل های بالادستی، نیروگاه ها موظف اند در 
فصول مختلف ســال، به ویژه در تابستان که فرصت 
مناسبی برای ذخیره سازی سوخت مایع فراهم است، 
سبد سوخت خود را به گونه ای مدیریت کنند که در 
ماه های سرد سال، تأمین برق بدون چالش ادامه یابد.  
اوایل مرداد امســال تصمیمی اتخاذ شــد که 
نیروگاه ها را مکلف می کرد از ۱۰ مرداد به بعد، روزانه 
4۰ میلیون لیتر نفت کوره مصرف کنند. این در حالی 
است که مصرف واقعی در نیروگاه ها به طور میانگین 
تنها ۲4 میلیون لیتر در روز بوده است. نتیجه این 
عدم مصرف، کاهش دو میلیارد و ۳۰۰ میلیون لیتر 
نفت کوره در نیروگاه ها بود که به جای آن، نفت گاز 
بیشتری مصرف شد. این موضوع نشان دهنده عدم 
مدیریت بهینه ســبد سوخت و تأثیر آن در تأمین 

انرژی در ماه های سرد سال است.  
همچنیــن، طبق آمار رســمی، مقدار تحویل 
سوخت مایع به نیروگاه ها در بهمن  86 میلیون لیتر 
در روز بوده که ۲4 درصد بیشــتر از سال گذشته 
است. این افزایش تأمین، بیانگر تعهد وزارت نفت 
در پشتیبانی از تولید برق پایدار در کشور است.  

مدیریت تأمین برق در کشور وابسته به تنظیم 
صحیح سبد ســوخت نیروگاه هاست. در صورتی 
کــه مصرف نفت کوره در فصل گرم ســال مطابق 
برنامه ریزی انجام می شد، امکان استفاده بهینه از 
منابع در ماه های سرد سال فراهم تر بود. با این حال 
تأمین سوخت مورد نیاز نیروگاه ها در دی و بهمن ، 
مطابق تکالیف ابلاغی و حتی در بعضی روزها فراتر از 
آن انجام شده است که نشان از پایبندی وزارت نفت 

به وظایف خود در قبال تأمین پایدار انرژی دارد.
 پاسخ وزارت نیرو به انتقاد وزارت نفت

پایگاه اطلاع رســانی وزارت نیرو هم ســاکت 
ننشســت و با فاصله کوتاهی در پاســخ به انتقاد 
وزارت نفت در اطلاعیه ای نوشــت: امسال با شروع 
فصل سرما و افزایش بی سابقه مصرف گاز خانگی که 
در برخی از روزها به رکورد 68۱ میلیون مترمکعب 
در روز رسید، ناچارا جهت تامین گاز کافی و بدون 
وقفه برای مشترکان خانگی و حفظ پایداری شبکه 
گاز کشور، گاز کمتری به نیروگاه ها به خصوص در 

نیمه شمالی کشور تحویل شد.
به عنوان مثال در روز گذشته )۲۳ بهمن ماه(، 
به میزان 67 میلیون مترمکعب گاز تحویل نیروگاه ها 
شد که در مقایســه با روز مشابه سال گذشته که 
۱87 میلیون متر مکعب در روز بود 64 درصد کاهش 

داشته است.
این اطلاعیه در ادامه مدعی شد: در دوماهه دی 
و بهمن امســال 8۳۲ میلیون مترمکعب نسبت به 
سال گذشته گاز کمتری به نیروگاه ها تحویل شده 
اســت. این در حالی است که تامین سبد سوخت 
نیروگاه ها توســط وزارت نفت انجام می گیرد و لذا 
برای جبران کمبود گاز مــورد نیاز، ناچارا مازوت 
و گازوئیل بیشــتری در نیروگاه ها نسبت به سال 
گذشته مصرف شده است که با توجه به ناکافی بودن 
آن و کاهش ذخیره مخازن سوخت مایع ، تعدادی از 
نیروگاه های کشور علی رغم آمادگی کامل به علت 

نداشتن سوخت از مدار خارج شده اند.
کشمکش دو وزیر اتفاق خوبی نیست

در مجموع به نظر می رســد در شــرایطی که 
مردم با مشکلات زیادی مواجه هستند، این که دو 
وزارتخانه دعوای رسانه ای دارند و کشمکش دو وزیر 
به جامعه کشیده می شود، اصلًا نشانه خوبی برای 

مدیریت بخش انرژی در دولت چهاردهم نیست.
به نظر می رسد همگرایی بیشتر بین وزارت نفت 
و نیــرو یک ضرورت مغفول در دولت فعلی اســت 
و ایــن دو وزارتخانه باید با پذیرش ســهم خود در 
بروز خاموشی های زمســتانه )فارغ از زمان بندی و 
بخش بندی پایان و شروع دولت در میانه سال جاری( 

به همگرایی بیشتر در مسائل مربوطه برسند.
 جای خالی اطلاع رسانی

در موضوع خاموشی ها، آنچه می تواند جامعه را 
نســبت به آن توجیه و همراه کند، شفاف سازی و 
صداقت است؛ آنچه در مسئله مازوت سوزی از دولت 
ندیدیم. ابتدا به گونه ای اعلام شد که خاموشی های 
امسال به خاطر جلوگیری از مازوت سوزی و به خاطر 
تلاش برای کاهش آلایندگی هواست؛ اما آنچه در 
عمل اتفاق افتاد، بیشترین میزان مازوت سوزی در 
سال های اخیر بود. حتی پلمب مخازن نیروگاه های 
نزدیک شــهرها نیز در پاییز امســال باز شــد تا 

مازوت سوزی حداکثری صورت گیرد.
آنچــه می تواند از عدم هماهنگی وزارت نفت و 
نیرو حاصل شود و یا از عدم مدیریت بهینه صنعت 
برق بروز کند، این است که زمان بروز خاموشی ها 
به طور کامل اطلاع رســانی نمی شود. معضلی که 
مردم در روزهای اخیر به شدت نسبت به آن انتقاد 

داشتند، بروز خاموشی های یک تا چند ساعته، بدون 
اعلام قبلی بود.

 جای خالی برق تجدیدپذیر و هسته ای
شــایان ذکر اســت یکــی از منابع قابــل اتکا 
برای تأمین برق در میان مــدت و بلندمدت، ایجاد 
نیروگاه های هسته ای است که در سال های گذشته 
چندان مــورد توجه قرار نگرفته یا با موانعی رو به رو 

بوده است.
از سوی دیگر، اگر در طی دو دهه قبل، انرژی های 
تجدیدپذیر به عنوان یک منبع سریع الوصول آن طور 
که باید در مسیر توسعه قرار می گرفت، امروز شدت 
تأثیر ناترازی گاز و برق در زمستان و تابستان، این گونه 
بر معیشــت مردم و اقتصاد کشور حاکم نبود؛ شاید 
در پاســخ به این عدم توسعه، عدم توجیه اقتصادی 
سرمایه گذاری در این بخش در دو دهه اخیر به خاطر 
هزینه های بالای آن در مقابل اقتصاد یارانه ای بخش 
برق کشــور، ذکر شــود که در کنار ترک  فعل های 
قطعی صــورت گرفته در این بخش، دلیلی منطقی 

و قابل تأمل است.
البته در طی سال های اخیر، با توسعه تکنولوژی ها 
و گسترش تأمین تجهیزات تولید برق خورشیدی و 
بادی، هزینه سرمایه گذاری و تأمین برق تجدیدپذیر 

به شدت نسبت به گذشته کاهش یافته است.
راهکار امروز، توجه و تمرکز بر توسعه انرژی های 
تجدیدپذیر، نه  فقط به عنوان یک راه حل مسئله های 
موجــود امروز، بلکه به عنوان یــک الزام رهایی از 

چالش ها و بحران های جدی آینده، ضرورت دارد.
درحال حاضر ســهم تولید برق تجدیدپذیر در 
تأمین برق کشــور کمتر از یک درصد اســت و راه 
طولانی در افزایش این سهم و تنوع بخشی به سبد 
تأمین انرژی کشــور داریم که هرچه در شروع این 
راه، کُند پیش رویم، متمرکز نباشیم، اجماع کلان 
در کشــور صورت نگیرد و یا وقفــه ایجاد کنیم، 
آینده تأمین انرژی کشــور شــرایط ناپایدارتری 

خواهد داشت.
 ساختمان های غیراستانداردی که انرژی را می بلعند

گفتنی اســت برای حل مشکل ناترازی انرژی، 
باید برای بخش مصرف هم فکری شود. درباره میزان 
بالای مصرف انرژی در کشــور دلایل و راهکارهای 

متعددی مطرح می شود.
براســاس آمارهای ســندیکای شــرکت های 
تأسیســاتی و صنعتی ایران، میزان معمول جهانی 
برای هدررفــت انرژی در ســاختمان ها حداکثر 
۲۰ درصد اســت، درحالی که هدررفت متوســط 
ساختمان های کشور اعم از ساختمان های مسکونی، 

اداری و تجاری به 4۰ درصد می رسد.
»زهــرا حکیم پــور«، عضــو هیئت مدیره این 
سندیکا چندی قبل با بیان این آمار، افزود: سالانه 
۵۰ میلیــارد مترمکعــب گاز در ســاختمان های 
ایرانی مصرف می شــود که از این رقم، ۲۰ میلیارد 
مترمکعب هدر می رود که با مقایســه رقم هدرفت 
۲۰ میلیارد مترمکعبی با کسری روزانه ۲۰۰ میلیون 
مترمکعبی گاز در زمستان ۱4۰۲، بزرگی این رقم 

مشخص است.
بــه گزارش تســنیم، عدم وجــود کنتورهای 
هوشــمند برای رصد و جلوگیــری از پرمصرفی 
و فرهنــگ غلــط مصرف انرژی در ســاختمان ها 
)مسکونی، تجاری و اداری( در کنار ساختمان هایی 
بــا هدررفت بالای انرژی و وســایل پرمصرفی که 
راندمان مصارف آنها بالاســت، همه و همه موجب 
شــد از پویش »دو درجه کمتر« شرکت ملی گاز 

هم کاری برنیاید.

سخنرانی
 در روز نیمه شعبان میلاد مسعود عدالت گستر جهان حضرت مهدی)عج(

هدایتی  امیر  شهید  خیابان  سلیمانی«  »شهید  رسالت  بزرگراه  در 
نماز مغرب و عشا در مسجد جامع اقامه  از  بعد   »کرمان شمالی« 

14 معصوم)ع( مراسم جشن و سخنرانی برقرار است. 
سخنران این مجلس خطیب توانا حجت الاسلام 

والمسلمین فرقانی خراسانی می باشند.
منصور جمشیدی
 امام جماعت مسجد جامع ۱4 معصوم

ارزش حقیقی تسهیلات ساخت کاهش یافت!

موافقت بانک مرکزی 
با وام 650 میلیون تومانی نهضت مسکن

هیئــت عالی بانک مرکزی با افزایش ســقف فردی 
تسهیلات ساخت نهضت ملی مسکن از ۵.۵ میلیارد ریال 

به شش میلیارد و ۵00 میلیون ریال موافقت کرد.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، هیئت عالی بانک مرکزی در 
جلســه مورخ ۱۱/۲۳/ ۱4۰۳ در راستای حمایت از گروه های 
کم درآمد جامعه و تکمیل پروژه های نیمه تمام با استناد به مصوبه 
نوزدهمین جلسه شورای عالی مسکن مورخ ۱۰/۱۰/ ۱4۰۳ که 
بررســی و تصمیم گیری درخصوص افزایش سقف تسهیلات را 
به هیئت عالی واگذار نموده بود. سقف فردی تسهیلات نهضت 
ملی مسکن موضوع ماده )4( قانون جهش تولید مسکن را با در 
 نظر گرفتن توان متقاضیان در بازپرداخت اقساط تسهیلات، از 
پنج میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال به شش میلیارد و ۵۰۰ میلیون 

ریال در تمامی شهرهای کشور افزایش داد.
گفتنی اســت، شــورای عالی مسکن دولت ســیزدهم، در 
اردیبهشــت ماه امسال با افزایش سقف وام نهضت ملی مسکن 
به 8۰۰ میلیون تومان موافقت کرد اما محمدرضا فرزین؛ رئیس 
کل بانک مرکزی روال طی شده برای افزایش وام در شورای عالی 
مسکن را یک بدعت غیرکارشناسی عنوان کرد و طی نامه ای به 
وزیر راه و شهرسازی خواستار حذف آن شده بود و بالاخره پس 

از هفت ماه و به میزان 6۵۰ میلیون تومان ابلاغ شد.
  عقبگرد ارزش وام نهضت مسکن

اوایل دی ماه امســال معاون وزیر راه و شهرسازی گفته بود: 
»با مصوبه جلســه شورای عالی مسکن با حضور رئیس جمهور، 
وام نهضت ملی مســکن از ۵۵۰ میلیون تومان به 6۵۰ میلیون 

تومان افزایش یافت.«
با این حال، طی دو ماه اخیر بسیاری از نمایندگان مجلس و 
کارشناسان تصویب وام 6۵۰ میلیون تومانی را عقبگرد شورای 
عالی مســکن عنوان و از آن انتقاد کرده اند؛ چرا که این عدد با 
وجــود دلار 8۰ هزار تومانی همان تاثیر ۵۵۰ میلیون تومان را 
داشت و حالا که دلار گرانتر شده، همان ارزش و تاثیر را هم ندارد.

البته تامین مالی ساخت مسکن، می تواند از دیگر بخش ها هم 
صورت بگیرد اما مال سازی، ساختمان سازی و دادن تسهیلات 
کلان به افراد و شرکت های با نفوذ عمدتاً دولتی، این سؤال را از 
دولت و بانک مرکزی طرح کرده که چرا نهضت ملی مسکن در 

اولویت تخصیص منابع بانک مرکزی نیست؟!
 ضربه بی ثباتی وزارت راه به نهضت مسکن

فرشید ایلاتی؛ کارشناس سیاست گذاری مسکن با اشاره به 
ادعای افزایش وام نهضت ملی مســکن به 6۵۰ میلیون تومان، 
گفت: شــورای عالی مسکن در دولت چهاردهم عقبگرد داشته 
است. طی شش ماهی که از عمر دولت می گذرد تغییرات متعددی 
مدیریتی در وزارت راه و شهرســازی داشته ایم؛ به طوری که در 
معاونت مسکن و ســاختمان، تا امروز برای دو نفر حکم صادر 

شده است.
وی افزود: این نشان می دهد تصمیم گیری های اتخاذ شده، 
بنیانی نداشته اند و تغییرات زودهنگام در وزارت راه و شهرسازی 
حاکی از آن است که تکلیف خیلی از پسُت ها مشخص نیست. 
از سوی دیگر، با اینکه مسئله مسکن مورد تأکید رئیس جمهور 
بوده، ولی وزیر راه و شهرســازی این مسئله را با تأخیر پیگیری 

کرده است. 
کارشناس سیاستگذاری مسکن اضافه کرد: حدود شش ماه 
از عمر دولت چهاردهم گذشته اما تشکیل اولین جلسه شورای 
عالی مســکن نشان می دهد که یا آمادگی لازم وجود نداشته یا 
خواسته ها به درستی مشخص نبوده اند و افرادی که رأس وزارت 

راه و شهرسازی هستند خیلی به مسائل اشراف ندارند.
ایلاتی ادامه داد: جلسه شورای عالی مسکن رو به عقب بود 
چراکه مصوبه این شورا در رابطه با تسهیلات نهضت ملی مسکن از 
8۰۰ میلیون تومان به 6۵۰ میلیون تومان کاهش یافت. وزیر راه 
و شهرسازی به جای این که وام 8۰۰ میلیون تومانی را پیگیری 
کند عنوان کرد که وام به 6۵۰ میلیون تومان افزایش یافته است. 
متاسفانه به دلیل عدم اشراف مسئولان وزارت راه و شهرسازی، 

خیلی آینده خوبی برای نهضت ملی مسکن متصور نیست.

کارشناس اقتصادی هشدار داد

احتمال تکرار تجربه سال 97 
در سقوط آزاد نرخ دلار

کارشناس اقتصادی هشدار داد: ما سال ۹۷ این تجربه 
را داشتیم که ارز تا ۱۸هزار تومان هم بالا رفت اما تا ۱0هزار 

تومان هم پایین آمد. 
به گــزارش خبرگزاری فارس؛ مهــدی دارابی در گفت وگو با 
خبرگزاری فارس با اشاره به دور باطل افزایش تورم و افزایش دلار 
و باز افزایش تورم، اظهار داشــت: مادامی که موتورهای تورمی ما 
روشن است و ناترازی داریم و چشم انداز منفی هم نسبت به اقتصاد 
وجود دارد، روند افزایش نرخ ارز ادامه دار خواهد بود. نمی شود انتظار 
داشت تورم ۳۰درصدی ادامه داشته باشد ولی نرخ ارز ثابت بماند.

او با اشــاره به شرایط ایجاد انتظارت منفی در چند وقت اخیر 
خاطرنشان کرد: انتخابات ریاست جمهوری آمریکا و صحبت های 
خصمانــه دولت آمریکا علیه ایــران، انتظارات منفی را در مردم و 
فعالان اقتصادی ایجاد کرده اســت. کمااینکه آنچه در ذهن مردم 

حک شده، درست یا نادرست تجربه تحریم های سال 97 است. 
کارشناس اقتصادی افزود: البته بعداً مشخص می شود که آیا این 
انتظارات مطابق با واقع بوده اســت یا خیر. شاید تصور مردم الان 
از کاهش صادرات نفت خیلی بیشــتر از واقعیت باشد. وقتی زمان 
بگذرد و ببینیم که کاهش خاصی در صادرات نفت نداشته ایم، این 
اثر افزایشی نرخ ارز تعدیل خواهد شد و از آن طرف هم اگر بیش 
از انتظــار مردم کاهش صادرات نفت و افزایش هزینه های تجاری 

اتفاق بیفتد، اثر افزایشی بر روی نرخ ارز خواهد داشت.
دارابی، عامل ســوم مؤثر در افزایش نرخ ارز را تقاضای فصلی 
عنوان کرد و ادامه داد: همواره انتهای ســال فشاری بر روی بازار 
ارز داریم که مقطعی است و بعد از فروردین فروکش می کند. اگر 

بخواهم اولویت بدهم دو عامل اول عامل مسلط هستند.
 خطر ریزش قیمت ارز و طلا

او افزود: همان طور که انتظارات می تواند نرخ ارز را افزایش دهد، 
می تواند کاهش هم ایجاد کند؛ اما باید با یک خبر یا چشم انداز واقعی 
همراه باشد که بتواند بر روی انتظارات مردم اثر بگذارد. خریداران 
طلا و ارز با این خطر نیز مواجه هستند که هر لحظه با یک خبر 
یا یک تصمیم این انتظارات برگردد و ریزش قیمت شدیدی ایجاد 
کند. خاصیت انتظارات این اســت می تواند یک شبه دارایی ریالی 

شما را افزایش بدهد و به عکسش هم رخ می دهد.
کارشناس اقتصادی ادامه داد: ما سال 97 این تجربه را داشتیم 
که ارز تا ۱8هزار تومان هم بالا رفت اما بعداً تا ۱۰هزار تومان هم 
پایین آمد. ســال 99 هم ارز ۳۲هزار تومان را دیدیم اما بعد از آن 

تا نزدیک ۲۰هزار تومان هم کاهش پیدا کرد. 
دارابی درخصوص بازار ارز تجاری نیز گفت: تا زمانی که ذهنیت 
راجع به نرخ ارز اصلاح نشــود، ســاختار بازار ارز را هرگونه تغییر 
بدهید موجب کارایی نمی شود. ساختار بازار ارز تجاری قابل دفاع 
است اما آیا کارایی ایجاد کرده است؟ خیر، چون سیاست های ارزی 
غلط است. ما باید تصمیم بگیریم بازار چندنرخی داشته باشیم و 
نرخ را تثبیت بکنیم یا نه. اگر می خواهیم بازار شــکل بدهیم باید 
الزامات آن را هم بپذیریم. ما نه می خواهیم نرخ را تثبیت کنیم و 
نه می خواهیم بازار شــکل بدهیم. در واقع بدی های دو سیستم را 

تحمل می کنیم و خوبی هیچ کدام آنها را هم نداریم. 
 کاهش قیمت و حباب با پیش فروش سکه  

آغاز ثبت نام پیش فروش ســکه و ارز، نرخ ارز و سکه را کاهش 
داده است. نادر بذرافشان؛ رئیس اتحادیه طلا و جواهر در گفت و گو 
با ایبنا درباره وضعیت بازار سکه و طلا اظهار کرد: در روز های اخیر 
نوســانات بازار ارز داخلی و قبل از آن افزایش انس طلای جهانی، 
باعث افزایش ناگهانی و نسبتاً کاذب قیمت سکه و طلا شد؛ با این 
حال بازار نسبت به این تغییرات واکنش خاصی نشان نداد و روند 

خود را حفظ کرد.
او افزود: برخلاف سال های گذشته که افزایش قیمت ها باعث 
التهاب تقاضا می شــد، این بار بازار آرام و عادی بود. کاهش تقاضا 
برای خرید سکه و طلا یکی از نتایج نوسانات تدریجی قیمت ها و 

کاهش میل مردم به خرید است.
رئیــس اتحادیه طلا و جواهر به طرح پیش فروش یک میلیون 
سکه توسط بانک مرکزی در مرکز مبادله ارز و طلای ایران اشاره و 
آن را گامی مثبت ارزیابی کرد و افزود: این اقدام باید هرچه سریع تر 
به مرحله اجرائی برسد تا از نوسانات بازار کاسته شده و به کاهش 

قیمت ها و حباب سکه و ثبات بازار منجر شود.
بذرافشان در رابطه با حباب سکه گفت: در روز های اخیر حباب 
سکه از شش میلیون تومان به ۱4میلیون و ۵۰۰هزار تومان رسید 
ولی اکنون به ۱۱ میلیون تومان کاهش یافته که باز هم بالاست.

تعرفه  گفــت:  خودرو  صنعت   کارشــناس 
۱00 درصدی واردات خودرو، مردم را از دسترسی 
به خودرو با کیفیت با قیمت منطقی محروم کرده 

است.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، محسن عارفی درباره 
 وضعیت صنعت و بازار خودرو تصریح کرد: قیمت تمام شده 
خودروهــای وارداتــی برای مصرف کننــده به عوامل 
مختلفی از جمله قیمت پایه خودروها، میزان تعرفه و 
عواملی از این دســت مرتبط است و در این میان قطعاً 
اصلی ترین عامل میزان تعرفه واردات تعیین شــده از 

سوی دولت است.
او، پیش از این تعرفه واردات خودروهای خارجی 6۰ 
درصد بود که اکنون صحبت از تعرفه ۱۰۰ درصدی برای 
سال آینده مطرح شده و با این روند بدون تردید نباید 
منتظر روند کاهشــی قیمت خودروهای وارداتی برای 
مصرف کننده باشیم که این مورد نه به نفع خودروساز 

و نه مصرف کننده خودروها است.
کارشناس صنعت خودرو افزود: واردکننده، خودرو را 
با نرخ روز دلار وارد می کند و فارغ از هزینه های بیمه، 
اســقاط، حمل ونقل، گمرک و سایر هزینه های جانبی، 

هر چقدر هم تلاش کنیم که قیمت تمام شــده خودرو 
به نرخ جهانی نزدیک باشد این تعرفه های سنگین مانع 

از آغاز روند نزولی قیمت ها در بازار می شود.
عارفــی ادامــه داد: تعرفه 6۰ درصــدی، معضلی 

بزرگ بود که واردکنندگان برای مدیریت بازار و البته 
مصرف کنندگان برای تامین نیاز خود با آن مواجه بودند 
اما اکنون وقتی صحبت از تعرفه واردات ۱۰۰ درصدی 
می شود چطور می توانیم انتظار داشته باشیم که قیمت 

خودرو در آینده کاهشی باشد؟!
او درباره مدیریت ســود منطقــی واردکنندگان از 
این روند گفت: سود واردکننده در این است که تعداد 
بیشــتری خودرو وارد کند و خدمات بهتری ارائه دهد 
به این دلیل که خدمات پس از فروش و گارانتی منبع 
درآمدی برای واردکنندگان محسوب می شود اما وقتی 
با اعمال قوانین مختلف روند افزایشــی قیمت در بازار 
ایجاد می شــود بدون تردید میزان فروش و همچنین 
تعداد خدمات مورد نیاز و ارائه شــده نیز نزولی شده و 

این چرخه اقتصادی را معیوب می کند.
  افزایش رقابت با تسهیل واردات

کارشــناس صنعت خــودرو افــزود: هرچه دامنه 
نمایندگی های واردکنندگان گسترده تر باشد و خدمات 
بهتری ارائه دهند؛ هم سود بیشتری ایجاد می شود که 
در واقع همان سیاســت ایجاد رقابت مسئولان و قانون 
تدوین شده اما وقتی صحبت از افزایش نرخ تعرفه واردات 
می شــود دقیقا معادله معکوس شــده و نه واردکننده 
انگیزه ای برای افزایش واردات دارد و نه خبری از افزایش 

سهم بازار به دلیل تقاضای بیشتر است.
عارفی همچنین درباره اثرگذاری نوسان نرخ ارز در 

قیمت تمام شــده محصولات نیز با اشاره به نوسانات 
ارزی در کشورمان گفت: از زمانی که ثبت سفارش انجام 
می شود تا لحظه ترخیص و تحویل، نرخ ها چندین بار 
تغییر می کنند و این مســئله هم به ضرر مردم است و 

هم به زیان واردکنندگان.
او افزود: علاوه بر این تعرفه های سنگین، سیاست های 
قطره چکانی در واردات و ایجاد فاصله های زمانی میان 
عرضه خودروهای جدید، باعث عدم توازن بین عرضه و 
تقاضا می شود. در نتیجه، تقاضای انباشته شده افزایش 

می یابد و بازار دلالی شکل می گیرد.
کارشــناس صنعت خودرو تصریــح کرد: هرچقدر 
تعرفه ها کاهش یابد طیف بیشــتری از مردم می توانند 
خــودرو وارداتــی بخرنــد و اگــر این اتفــاق بیفتد 
خودروهــای اقتصادی با قیمت زیر یک میلیارد تومان 
در دسترس خواهند بود. بنابراین طیف گسترده تری از 
مصرف کنندگان می توانند خودرو ایمن و مناســب در 
اختیار داشــته باشند و همین تنوع انتخاب رفته رفته 
زمینه رقابت میــان وارداتی ها و تولید داخلی را ایجاد 
می کند که سیاست اصلی مسئولان مربوطه در صنعت 

خودرو است.

کارشناس صنعت خودرو:

تعرفه ۱۰۰ درصدی واردات خودرو مصرف کننده را هدف گرفته است


